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Til landets kommuner

Kære borgmester

Jeg skriver for at oplyse om, at der i satspuljeaftalen for 2019 er afsat varige 
midler til at følge den aktuelle udvikling i kommunernes sagsbehandling på 
området for udsatte børn og unge tættere. 

Jeg oplever, at kvaliteten af sagsbehandlingen på området for udsatte børn og 
unge har fået markant større fokus i kommunerne de senere år. Dels kan vi se, 
at der oprustes i forhold til at ansætte flere socialrådgivere i mange kommuner, 
dels er der en helt anden italesættelse af området og af vigtigheden af god 
sagsbehandling, end der var for bare få år siden. Det er meget positivt og ud-
tryk for, at kommunerne tager ansvaret på sig.

Men som I også oplever, så har triste sager også skærpet Folketingets op-
mærksomhed på området og herunder et ønske om en tættere regulering og 
opfølgning på kommunernes sagsbehandling. Jeg ønsker grundlæggende ikke, 
at der skal være mere detaljeret procesregulering. Fordi det fjerner fokus på 
kommunernes kerneopgave – at hjælpe udsatte børn og deres familier. Og 
fordi procesregulering kan skabe en falsk tryghed. Procesregulering er således 
ikke en garanti for, at udsatte børn og unge får den rette hjælp.

Hvis vi skal lykkes med at få mere ro på området for udsatte børn og unge, er 
der også behov for at mindske gabet imellem den fortælling, der er i kommu-
nerne, og den der er på Christiansborg af det her område. Der synes jeg, at vi 
har en fælles opgave i forhold til at betrygge hinanden i, at der grundlæggende 
er styr på området.

Den nye undersøgelse skal løbende give et aktuelt billede af sagsbehandlingen 
i kommunerne. Hensigten med undersøgelsen er at give et retvisende billede 
af sagsbehandlingen og ikke bare at afdække problemer og udfordringer, men 
også give mulighed for at vise positive udviklingstendenser i sagsbehandlingen 
på udsatte børn- og ungeområdet.

Det, som satspuljepartierne ønsker med undersøgelsen er således årligt at 
foretage en ”statusundersøgelse” af sagsbehandlingen på børn- og ungeområ-
det ved at belyse overholdelsen af helt centrale lovkrav, fx om der er foretaget 
en børnefaglig undersøgelse eller udformet en handleplan. Herudover vil un-
dersøgelsen årligt fokusere på et bestemt tema – fx håndtering af underretnin-
ger, som skal være fokus for undersøgelsen i 2019.

Sagsnr.
2018 - 6337

Doknr.
636206

Dato
17-12-2018



2

Det er Ankestyrelsen, som står for at gennemføre undersøgelsen, og den skal 
ses som supplement til de eksisterende praksisundersøgelser. Undersøgelsen 
skal omfatte et større antal sager og samtidig sikre, at alle kommuner vil få fo-
retaget én sagsgennemgang inden for en tre års periode i forhold til helt centra-
le lovkrav.

Det er min forventning, at undersøgelsen fremadrettet bliver et aktivt dialog– og 
arbejdsredskab til at forbedre indsatsen på området for udsatte børn og unge. 
Det kan bl.a. være, at undersøgelsen giver anledning til at overveje – både hos 
politikkerne på Christiansborg og ude i kommunerne – om noget skal ændres, 
fx i forhold til at iværksætte understøttende tiltag til at styrke sagsbehandlingen 
på området for udsatte børn og unge.

Slutteligt vil jeg gøre opmærksom på, at Ankestyrelsen starter sagsindhentnin-
gen til brug for undersøgelsens første år i december 2018 med frist i januar 
2019. Jeg håber i den forbindelse, at I vil tage vel imod Ankestyrelsens anmod-
ning om sager.

Med venlig hilsen
Mai Mercado


